
 FATF آرمان ملی« موانع و مواضع در قبال لوایح« 
را بررسی می کند

FATF دوئل پزشکیان و تندروها بر سر
 محمد مهاجری در گفت  وگو با »آرمان ملی«:   

پزشکیان در برابر تندروها پایداری کند

آرمان ملی- سیاوش پورعلی: »FATF« را باید مرز 
بین تندروها و دیگر گروه های سیاسی بدانیم. بنابر تجربه 
زیستی در سال های اخیر می توانیم اظهارات هر چهره 
سیاسی در مورد »گروه ویژه اقدام مالی« )FATF( را به نوعی 
خط ومشی سیاسی او بدانیم. از سویی طیف های سیاسی 
مانند »اصلاح طلبان«، »اعتدالی ها« و حتی »اصولگراهای 
کید  FATF تا معتدل« بر تصویب لوایح باقی مانده از   
دارند ولی در آن سوی میدان، یعنی در اردوگاه تندروها 
کید بر کشیدن خط قرمز بر روی  مشاهده می کنیم که تا
نام FATF به یکی از اصول  سیاست ورزی آنها تبدیل شده 
است. در دولت سیزدهم زمزمه ها در مورد تایید یا رد آن رو 
به سکوت می رفت ولی با روی کارآمدن دولت چهاردهم 
بحث و جدل ها بار دیگر به رسانه ها و محفل های سیاسی 
بازگشته است. مسعود پزشکیان در شب های منتهی به 
اصناف«  »اتاق  نشست  در  ریاست جمهوری  انتخابات 
گر FATF را حل نکنیم به پیر به پیغمبر هر کاری  گفت:  »ا
بکنیم نمی شود. برای کاسبان تحریم مهم است که ما در 
تحریم بمانیم تا آنها در فضای غیرشفاف بخورند و ببرند، 
ما باید این را بهم بریزیم«. کاسبان تحریم اما همچنان به 
فعالیت خود زیر سایه تحریم های کمرشکن که معیشت 
شهروندان را تهدید می کند، ادامه می دهند ولی گویا دولت 
چهاردهم قصد دارد تا خروج نام ایران از لیست سیاه گروه 
ویژه اقدام مالی پیش برود. در ادامه این گزارش اشاره ای 
خواهیم داشت به آخرین تحولات در حوزه FATF، که در 
روزهای اخیر نگاه ها را به خود جلب کرده است و به  نوعی 
به  میدان رقابت تندروها و سایر طیف های سیاسی تبدیل 
شده است. همچنین در این مورد با یکی از تحلیلگران حوزه 
سیاست داخلی مصاحبه ای انجام داده ایم. مهاجری 
 FATF معتقد است: دولت با دو طیف از تندروها در حوزه

دست به  گریبان است. 
   پایداری در برابر تندروها 

پاسخ  در  سیاسی  مسائل  تحلیلگر  مهاجری،  محمد 
 FATF به اینکه پزشکیان برای رقابت با تندروها بر سر
چه شرایطی را پیش رو دارد، به  »آرمان ملی« می  گوید: 
»تندروهای مخالفِ FATF، دو گروه هستند، یک گروه بر 
اثر تبلیغات و هیاهوی بولتن سازان، ساز مخالفت می زنند. 
به  این گروه گفته می شود این طرح راه را برای جاسوسی باز 
می کند و یا اینکه اطلاعات مالی داخل کشور را به بیگانگان 
انتقال خواهند داد. توجه داشته باشید که این حرف های 
ح می شود«. این تحلیلگر  خنددار در اوج بی اطلاعی مطر
گروه دوم  در همین مورد با اشاره به گروه دوم ادامه داد:  »
گر FATF را نپذیریم نمی توان  کاسبان تحریم ها هستند. ا
از سیستم های رسمی برای مبادلات اقتصادی و انتقال 
کرد. هنگامی که این راه ها مسدود باشد،  پول استفاده 
اجبارا برای انتقال پول باید سراغ صراف ها برویم. این عمل 
حداقل 25 درصد هزینه های انتقال پول را افزایش می دهد. 
بعضی از افرادی که مخالف FATF هستند، خودشان در 
این سیستم های پولی نقش ایفا می کنند ولی خودشان را 
مدعی دورزدن  تحریم ها معرفی می کنند«. مهاجری اضافه 
گروه اول در خدمت گروه دوم محسوب می شوند.  کرد:  »
بنابراین افرادی که پشت این گروه ها هستند برای اینکه 
بتوانند یک پیکره ایدولوژیک را برای نپیوستن به گروه ویژه 
اقدام مالی بسازند، بخشی از جامعه را تحرک می کنند تا به 
کمک کاسبان تحریم بیایند. برخی از این افراد در مجلس 
و مجمع تشخیص حضور دارند و چهره سیاسی شناخته  
کاسب کاری  اتهام  کسی  به  می شوند.  محسوب  شده 
نمی زنم ولی نظر این نفرات در این وضعیت تاثیرگذار بوده 
کنشی باید داشته  است«. او در این مورد که پزشکیان چه وا
در  واقعا  که  همانطوری  پزشکیان  گر  می گوید:  »ا باشد 
مورد فیلترینگ محکم ایستادگی می کند، در این مورد هم 
پایداری داشته باشد، نتیجه آن قطعا در به سود شهروندان 

خواهد بود«.
   تلاش پاستور برای رفع موانع

گفت: »بنا   مجید انصاری، معاون حقوقی پزشکیان 
FATFاز ابعاد مختلف  ، بررسی  به دستور رئیس جمهور
توسط وزیر اقتصاد و دارایی در حال بررسی و انجام است. 
امیدواریم زمینه لازم برای رفع موانع FATFفراهم شود. 
ما از چهار کنوانسیون به دو کنوانسیون پیوسته ایم و دو 
کنوانسیون پالرمو وCFT  باقی مانده است که در مجمع 
ج شده ولی هنوز قابل بررسی در  تشخیص از دستور خار
مجمع تشخیص است«. به عبارت دیگر روند عضویت در 
ج شده بود  گروه ویژه اقدام مالی از دستور کار مجمع خار
تا اینکه به درخواست رئیس جمهور دوباره در دستور کار 
قرار خواهد گرفت. در همین مورد محمدجعفر قائم پناه، 
معاون اجرایی پزشکیان با اعلام اینکه بر سر FATF در 
داخل ایران به جمع بندی خواهیم رسید، اوایل مهرماه 
در جمع خبرنگاران اظهارکرد: »نامه درخواست دولت برای 
بررسی مجدد FATF به مجمع تشخیص مصلحت ارسال 
شده است. درخصوص این موضوع اجماع داخلی اتفاق 

خواهد افتاد«.
 لوایح تصویب نخواهند شد

در سوی دیگر و در اردوگاه تندروها اما نگاه  همه اعضا 
کشور  به ضرر  را  لوایح  این  تصویب  حتی  و  است  منفی 
می دانند. قاسم روانبخش، نمانیده قم در مجلس و عضو 
جبهه پایداری با انتقاد از تلاش   های دولت برای خارج کردن 
 » نام ایران از لیست سیاهFATF  اوایل هفته جاری به »مهر
، FATF و مواردی از این  گفت : »راهکار رفع مشکلات کشور
دست نیست. همان طور که برجام هم راه حل رفع مشکلات 
گر در مقابل آنان احساس ضعف کنیم، فشار بیشتری  نبود. ا
اعمال خواهند کرد«. او همچنین در پاسخ به سوالی درباره 
موضع احتمالی مجمع تشخیص مصلحت نظام نسبت به 
لوایح »پالرمو« و »CFT« تصریح کرد: »از آنجایی که این لوایح 
برای تصویب نیازمند دوسوم آرای اعضای مجمع است، به 
نظر می رسد تصویب نشود و بعید می دانم اعضای مجمع 

آن را بپذیرند.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت مسعود پزشکیان را در 
برخی حوزه ها شاید بتوان دولت اولین ها نامید. اولین هایی 
که اقداماتی در آن حوزه  ها در دولت های پیشین یا اساسا 
نگاهی نسبت به آنها وجود نداشتند و به طور کلی این رویکرد 
را قبول نداشتند یا اینکه با وجود پذیرش این رویکردها  و 
لزوم این اقدامات، اما به هر جهت اتفاق نیفتاد. اقداماتی که 
شاید برخی بگویند چندان بزرگ و موثر نبوده و نباید حتی 
گر نکته سنج باشیم در خواهیم  بزرگنمایی شود، اما به واقع ا
یافت که اتفاقا رئیس جمهور با این دست اقدامات به دنیال 
؛ بلکه در  آن است که پیام وفاق ملی خود را نه در حرف و شعار
عمل نیز به جامعه اعم از اقشار مختلف برساند. صحبت از 
انتصابات دولت طی چند وقت گذشته است. انتصاب زنان، 
اقوام و اقلیت ها  در مناصب مختلف مدیریتی که نویدبخش 
نوعی رویکرد همدلانه و همگرایانه در مسیر وفاق ملی است. 
گر تا پیش از این از انتصاب اقلیت ها در  در همین راستا شاید ا
مناصب دولتی صحبت می شد مواضع تندی در این خصوص 
اتخاذ می شد و حتی برچسب ها و اتهاماتی نیز در این خصوص 
به مطرح کنندگان این موضوع وارد می آمد. اما از آنجایی که باید 
بدین مهم باور داشته باشیم که ایران برای همه ایران است 
و مثل تمامی ایرانی های حاضر در کشور اقلیت ها نیز حق 
ج را  مشارکت در فعالیت های سیاسی و حتی حضور در مدار
، مدبر و شایسته  مدیریتی دارند. لذا برگزیدن چهره های مدیر
از اقوام و اقلیت ها نیز می تواند در امورات مختلف بسیار 
راهگشا باشد. چه اینکه پیش از این نیز شاهد تجربه موفقی 
بودیم که امیر دریادار شهرام ایرانی فرمانده توانمند، مقتدر 
و با درایت نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی نیز از اهل 
سنت انتخاب شده است. از همین جهت نیز رئیس جمهور 
و هیأت دولت تصمیم گرفتند که مدیران استانی را از همان 
استان و با ترکیب قومی و مذهبی استان برگزینند. چه اینکه 
پس از دهه ها »آرش زره تن لهونی« شهروند کرد اهل سنت به 
استانداری کردستان و منصور بیجار شهروند بلوچ اهل سنت 
به عنوان استاندار سیستان و بلوچستان معرفی شد. هر چند 
که مساله به همین جا ختم نشد و فراتر از آن پزشکیان یک 

نماینده اهل سنت مجلس را نیز به معاونت رئیس جمهور در 
امور توسعه روستایی و مناطق محروم کشور منصوب کرد. 
جدای از این هم دولت پزشکیان رکورد دار انتصاب زنان در 
ج مختلف مدیریتی است. چنانکه  به گفته سخنگوی  مدار
کنون 27 زن در دولت پزشکیان مدیر شده اند که 4 نفر  دولت تا
از آنها یعنی فرزانه صادق به عنوان وزیر راه و شهرسازی؛ فاطمه 
مهاجرانی به عنوان سخنگوی دولت؛ شینا انصاری به عنوان 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان محیط زیست و در نهایت 
زهرا بهروز آذر به عنوان معاون زنان و خانواده رئیس جمهور 
در دولت حضور دارند و سایرین در بخش های میانی حاضر 
سیدعباس  سوی  از  انتصاب  جدیدترین  در  که  هستند 
صالحی نادره رضایی به مدیریت هنری وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی منصوب شده است. این رویکرد همه جانبه مسعود 
پزشکیان نسبت به انتصابات مدیران از هر جنسیت، اقوام، 
اقلیت ها و اقشار امری بسیار پسندیده و مطلوب است که در 
گذشته بسیار کمتر شاهد آن بوده ایم. اما مساله مهمی که 
در میانه این انتصابات نو و نخستین نباید از نظر دور داشت 
مساله مهم کارآمدی است که باید توجه بسیاری نسبت به آن 

مبذول داشت. 
    نمود عینی انتصابات

انتصابات از اقوام و اقشار و زنان بسیار امر مبارکی است که 
نشان می دهد دولت مسعود پزشکیان نسبت به دولت های 
پیشین یک گام رو به جلو برداشته است که می تواند ثمرات 
بسیاری هم داشته باشد. اما هر چقدر که این اقدام مورد 
ح می شود که آیا قرار است  تایید است این پرسش نیز مطر
مساله در همین اقدام ابتدایی باقی بماند یا ادامه دار خواهد 
بود؟ در توصیح اینکه؛ پزشکیان و دولتمردانش باید مشخص 
کنند بر این باورند که با انتصاب استانداران یا مدیرانی از 
اقوام، اقلیت ها و زنان صرفا به نهایت کار رسیده و صرفا به 
وعده های داده شده عمل کرده اند یا اینکه به دنبال این 
هستند که مساله مهم کارآمدی را از آنها بخواهند. چرا که 
گر افراد منتصب شده نتوانند آنطور که مدنظر دولت و در  ا
برنامه ها و اهداف است پیش بروند و عمل کنند آن زمان شاهد 

هجمه هایی از سمت مخالفان و دلواپسان خواهیم بود که با 
فشار به دولت خواهند گفت این هم از انتصاب اقلیت ها و زنان 
در مناصب مختلف، اما این انتصابات چه دستاوردی داشته 
است. به نظر می رسد رئیس جمهور و مجموعه دولتمردان و 
مدیرانش باید گام بزرگ دیگری در جهت پاسخ گویی شفاف 
کنون بنای دولت های سابق  به مردم داشته باشند و از هم ا
که صرفا بر پایه گفتن از دولت و شنیدن از مردم »مونولوگ« 
بود را تغییر داده و به سمت گفت وگو با مردم »دیالوگ« حرکت 
کند. اینگونه دیگر شاهد شکاف و گسستی میان دولت و مردم 
نخواهیم بود و زمانی هم که دولت با برخی مشکلات مواجه 
است ملت در پشت دولت قرار گرفته و حمایت خواهند کرد. 
دولت باید بتواند صریح  و شفاف از موانع پیش روی عدم حل 
و فصل برخی مشکلات مثل FATF، فیلترینگ و مشکلات 
اقتصادی و معیشتی با مردم سخن بگوید و مردم را محرم بداند 
تا در مواقع لزوم از حمایت قاطع آنها در جهت حل مشکلات 
بهره ببرد. البته آنچه گفته شد نه اینکه مثل جلسات نشست 
خبری سخنگوی دولت صرفا به مسائلی از پیش تعیین شده 
آن هم به صورت کلی پرداخته شود بلکه باید جامعه در جریان 
موضوعاتی که دغدغه مردم است قرار گیرد. از طرفی صرف 
انتصابات کافی نخواهد بود و باید نمود عینی و بیرونی این 
انتصابات نیز در جامعه بروز و ظهور پیدا کند. مثلا زنان حاضر 
در دولت به ویژه معاونت زنان عملکرد مثبتی در حوزه مد 
نظر داشته باشند یا شاهد پیگیری حقوق اقوام و اقلیت ها در 
دولت باشیم. اینگونه می توان این رویه را در آینده نیز ادامه 

داد و در ادوار بعدی نیز حمایت مردم را داشت. 
    اصلاح رویکردها

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص انتصابات دولت 
و تاثیرات این انتصابات اظهار داشت: انتصابات مدیران 
اجرایی کشور وقتی به این شکل پیگیری می شود و این تلاش 
آقای دکتر پزشکیان و همکارانشان بعضی از تابوها را می شکند 
و به کارگیری وزیر زن، فرمانداران زن، معاون رئیس جمهور  و 
استانداران از  اهل سنت که تابود بوده و نمی شده بدان دست 
پیدا کرد اینها همه نمادهایی از رویکرد وفاق آقای پزشکیان 
است. سعید شریعتی به »آرمان ملی« گفت: آنچه که مهم است 
این نمادها باید به یک عینیت در تصویر  شرایط تبعیض آمیز 
علیه اقوام، اقشار و زنان منتهی شود. یعنی صرف اینکه ما یک 
وزیر زن گذاشتیم مساله زنان را حل نکردیم؛ بلکه این یک 
نماد برای این است که رویکرد دولت در این جهت تغییر کرده 
است. ولی تا وقتی این تغییر عینیت پیدا نکند  و سیاست ها و 
رویکردها به رفع تبیعض از زنان منتهی نشود و عمق و گسترش 
پیدا نکند و دولت قوانین و رویه های تبعیض آمیز را تغییر ندهد 
کثر مردم اثر چندانی نخواهد داشت و اثر موقتی  در میان ا
خواهد بود و صرفا خواهند گفت که رئیس جمهور توانست 
وزیر زن، معاون اهل سنت و استاندار بلوچ بگذارد؛ اما اینها  
مقطعی است مگر اینکه این آغاز یک مسیر باشد که وفاق از 
سطح کارگزاران به وفاق در سطح سیاست گذاری و امر سیاسی 
منتهی و  منجر شود. عضو حزب اتحاد ملت تصریح کرد: تغییر 
، زنان، جوانان و...   سیاست های تبعیض آمیز علیه اقوام، اقشار
که وجود دارد و اصلاح قوانین تبعیض آمیز اصلاح رویکردهای 
تبعیض آمیز در سطح دولت و قوای سه گانه کشور می تواند 
مفید فایده باشد و وفاق را از سطح وفاق کارگزاران حکومت با 

یکدیگر به سمت یک وفاق ملی ببرد.
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گــــزارش

ذره بین

بررسی مواجهه دولت و جامعه و لزوم پاسخگویی فعال 

اقدامات دولت نمود عینی داشته باشد
   سعید شریعتی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  دولت وفاق را از سطح کارگزاران با یکدیگر به سمت وفاق ملی ببرد 

آرمان ملی- مطهره شفیعی: فیلترینگ یکی از موضوعات 
داغ این روزهاست. چشم امید بخش بزرگی از جامعه به 
رئیس جمهوری است که وعده رفع فیلترینگ داد و از سوی 
دیگر اقلیتی هستند که گویی حفظ فیلتر با نان شب آنها 
گره خورده بنابراین از تلاش برای سنگ اندازی در این مسیر 
خودداری نمی کنند. مسئولان دیدگاه های متفاوتی درباره 
فیلترینگ دارند به ویژه مسئولانی که مورد توجه هستند از 

جمله روسای صداوسیما!

   سرافراز مخالف بود و هست
محمد سرافراز برای مدت کوتاهی ریاست صداوسیما را بر 
عهده داشت؛ مدیری که دیدگاه های متفاوت تری از رئیس 
قبلی یعنی ضرغامی و رئیس بعدی یعنی جبلی داشت و 
دارد. او درباره فیلترینگ معتقد است: »من مخالف این 
نوع فیلترینگ هستم و بیشتر نگاهم به این است که اصلا 
تکنولوژی در حوزه هوش مصنوعی و استفاده از اینترنت 
به عنوان یک وسیله ارتباطی جهانی جوری دارد پیش 
می رود که ما اصلا دیگر نمی توانیم در مقابل آن بایستیم. 
خصوصا با اینکه عرض کردم دارد هزینه ها را در سطح جهان 
که به شکل فیزیکی  کاهش می دهد. بسیاری از اموری 
و سنتی در جوامع وجود دارد از بین خواهد رفت. باید 
خودمان بنشینیم و تدبیر کنیم که چطور با این پدیده ها 
گر نکنیم داخلش غرق می شویم.« وی  مواجه شویم و ا
مدتی در شورای عالی فضای مجازی بود اما پس از مدتی در 
جلسات شرکت نکرد که دلیلش را چنین ذکر می کند: »من 
از سال ۱4۰۱ به بعد دیگر شرکت نکردم و علت اصلی اش هم 
این بود که آن موقع همین تصمیم فیلترکردن ها و بستن ها 
در شورا گرفته نمی شد. البته شورا مصوباتی داشت که مرتبط 
با این موارد باشد. ولی رسما تصمیم گیری در این شورا نبود 
لذا دیدم حضور من در آنجا خیلی مؤثر نیست و دیگر نرفتم. 
الان چون این بحث یک مقداری به روز شده و می بینم با یک 
ح می شود گفتم شرکت کنم ببینیم  نگاه جدیدی دارد مطر
نتیجه چه می شود.« سرافراز در پاسخ به این سوال که از 

نهاد خاصی هم فشار خاصی می آورد به شورا در رابطه با این 
داستان ها، گفت: بله حتما هست. ماجرای فضای مجازی ما 
باید ببینیم الان کجا قرار داریم. در دنیا در چه وضعیتی قرار 
داریم. به نظر من مساله مهمی در پیش داریم که باید با این 
بسنجیم و ببینیم چکار باید بکنیم. مساله مهم این است که 
براساس برنامه ریزی حداقل پنج ساله ای که شده ما از سال 
2۰25 اینترنت ماهواره ای را در سطح جهان خواهیم داشت 
کثر کشورهای دنیا دسترسی به اینترنت ماهواره ای  یعنی در ا
وجود خواهد داشت و کاری که ایلان ماسک می کند و بخشـی 
از راه را رفته این است که هزینه های قراردادن ماهواره در این 
مدار خاص لو- اربیت، )مداری که اینترنت ماهواره ای در 
آنجا دریافت و ارسال می شود(، را به شدت پایین می آورد. 
از دو سه سال پیش شروع کرده و این هزینه ها دارد کاهش 
کم کم حکمرانی از  که  پیدا می کند. معنی اش این است 
سطح زمین دارد به آسمان متصل می شود و حکمرانی در 
آسمان صورت می گیرد. این چه تبعاتی دارد؟ خصوصا اینکه 
همزمان پروژه بسیار بزرگ کاربرد هوش مصنوعی در تمام 

ابعاد زندگی بشـر هم به سرعت رشد می کند.« 

   فرار جبلی از گذشته 
در حالی سرافراز مخالفت صریح خود با فیلترینگ را 
اعلام می کند که جبلی رویکرد دیگری دارد. رئیس فعلی 
صداوسیما از موافقان فیلترینگ است. او حتی در آبان 
۱4۰۱ در نامه ای به رئیس دولت، از او خواست که پلتفرم 
پخش آنلاین فیلم و سریال یا VOD فیلیمو را فیلتر کند. 
او معتقد است: تمام جوامع برای دسترسی به اطلاعات 
محرمانه، اطلاعاتی که به امنیت ملی کشور لطمه می زند 
می زند  لطمه  جامعه  عمومی  آرامش  به  که  اطلاعاتی  و 
قواعد و قوانینی برای دروازه بانی بعضی از اطلاعات دارند 
گر اسم این را فیلترینگ  و در قوانین شان هم آمده است. ا
گر دروازه بانی، دروازه بانی! به هر  بگذارید فیلترینگ و ا
عنوانی بیان شود یک قاعده ای است در تمام کشور های 
دنیا، تمام سیستم های رسانه ای دنیا، حتی در رسانه هایی 

که در واقع ادعای دموکراسی و آزادی بیان دارند، دسترسی 
به بعضی از اطلاعات را مطابق قانون و یا حتی صلاحدید و 
مصلحت سنجی خودشان محدود می کنند. به نظر می رسد 
جبلی از باز نشر مصاحبه اش در سال ۸4 نگران است چرا که 
در آن مقطع گفته بود: فیلترینگ یکی از ملزومات جامعه ی 
اطلاعاتی است اما آنچه مهم است نحوه ی به کارگیری  آن و 
مجریان این امر است. وی در آن سال تصریح کرده بود: »با 
توجه به اینکه در جامعه اطلاعاتی بر دسترسی همگانی 
کید شده است، اما گاهی برخی از مسائل  به اطلاعات تا
امنیتی ایجاب می کند از ابزارهای محدود کننده اطلاعاتی 
مانند فیلترینگ، در این جامعه بهره گرفت.« به عقیده وی 
افرادی که با مفهوم جامعه اطلاعاتی به خوبی آشنا هستند و 
فرهنگ این جامعه را پذیرفته اند می توانند در هنجار گذاری 

فیلترینگ در این جامعه نقش داشته باشند.
 

   ضرغامی تغییر کرد
عزت ا... ضرغامی مدیر دیگر صداوسیماست که پس از 
خروج از این سازمان دیدگاه هایش در بسیاری مسائل تغییر 
کرد. او اخیرا در گفت وگو با رادیو تهران گفت: »من چون عضو 
شورای عالی فضای مجازی هستم نظراتم را کاملا صریح و 
روشن در جلسات مطرح می کنم که معمولا هم اثرگذار است. 
امروز دیگر فیلتری وجود ندارد فقط گرفتار فیلترشکن هایی 
هستیم که یک کاسبی جدی را به راه انداخته اند.« وی 
در پاسخ به اینکه به طور شفاف در خصوص رفع فیلتر 
گرام چه تصمیمی  پلتفرهایی مثل واتس آپ، تلگرام و اینستا
گرفته شده است، بیان داشت: »اتفاقات در مملکت حتما 
که مردم دارند به موقع و به درستی  با مطالبات به حقی 
انجام خواهد شد.« ۱۹ تیر هم عزت ا... ضرغامی با اشاره به 
وعده مسعود پزشکیان، رئیس جمهور درباره اصلاح نظام 
فیلترینگ گفت: »دوران فیلترینگ گذشته است. باید دستور 
اولین جلسه شورای عالی فضای مجازی، بررسی وعده مهم 
گر ضرغامی هنوز رئیس  پزشکیان باشد.« به نظر نمی رسد ا

صداوسیما بود بازهم از رفع فیلتر استقبال می کرد. 

۳ رئیس صداوسیما؛ ۳ دیدگاه متفاوت به رفع فیلتر

موافقت سرافراز، تغییر ضرغامی و مخالفت جبلی

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

به هر تجاوزی با شدیدترین 
وجه پاسخ می دهیم

در مشورت و گفت وگوی مستمر با 
آژانس هستیم 

سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به 
رایزنی های تلفنی وزیر خارجه با همتایان 
وزیر  سفر  از  گذشته  روزهای  طی  خود 
کستان در آینده نزدیک  خارجه ایران به پا
خبر داد. اسماعیل بقائی در مورد تصمیم 
آلمان برای تعطیلی کنسولگری های ایران 
در شهرهای مونیخ، هامبورگ و فرانکفورت و 
اخراج دیپلمات های ایرانی گفت: اخراجی 
تا الان انجام نشده است. وی افزود: طی 
با  مستمری  تماس های  گذشته  روزهای 
طرف های مقابل انجام شده است هم در 
تهران و هم برلین گفت وگوهایی انجام شده 
است. ما روشن کرده ایم که این اقدام آلمان 
به هیچ وجه قابل توجیه نیست. وی با ارائه 
توضیحاتی در مورد روند دادگاه و مجازات 
»جمشید شارمهد« سرکرده گروه تروریستی 
تندر طبق قوانین ایران بیان داشت: تلاش 
می کنیم که روند ارائه خدمات کنسولی به 
مشکلی  هیچ  بدون  آلمان  مقیم  ایرانیان 
کند و تدابیری در این ارتباط  ادامه پیدا 
اندیشیده ایم. سخنگوی وزارت امور خارجه 
کمیت ملی و تمامیت  اظهار کرد: حمایت از حا
ماست  برای  اصل  یک  کشورها  سرزمینی 
و این را ما در عمل هم ثابت کرده ایم. وی 
کرد: الگوهای پاسخ ما به تجاوزات  کید  تا
رژیم صهیونیستی مشخص است و ما از همه 
امکانات مادی و معنوی مان برای پاسخ به 
تجاوزات رژیم صهیونیستی استفاده می کنیم 
و در این زمینه از تمامی امکانات خود با تمام 
کنش ما  قوا بهره خواهیم گرفت. وی افزود: وا
در برابر هر تجاوزی قطعی و قاطع خواهد بود. 
آنچه که ما اعلام کردیم و طی مدت اخیر بارها 
غ  تکرار کرده ایم این است که مشکل اصلی فار
از بحث تاریخی که یک معضل ۸۰ ساله 7۹ 
ساله است مساله اصلی نسل کشی از سوی 
رژیم صهیونیستی در غزه و در لبنان است. 
مادامی که این وضعیت وجود دارد منطقه 
در معرض تشدید ناامنی و گسترش جنگ 
ح کردیم  است؛ این بحثی است که ما مطر
و همیشه دنبال کردیم. بقائی ادامه داد: ما 
همیشه از ابتکارها و همه تلاش هایی که در 
سطح منطقه و فراتر از منطقه برای توقف این 
جنایت ها در جریان باشد، حمایت کرده ایم. 
سخنگوی وزارت خارجه خبرهای منتشر 
شده در رسانه ها در ارتباط با سفر وزیر خارجه 
به عمان را که شامگاه یکشنبه در رسانه ها 
بازتاب پیدا کرده بود را تایید نکرد. سخنگوی 
وزارت خارجه از برگزاری نشست اضطراری 
سران سازمان همکاری اسلامی در یازدهم 
نوامبر در ریاض در ارتباط با تحولات در غرب 
آسیا و تلاش برای توقف جنایت های رژیم 
صهیونیستی در غزه و لبنان خبر داد. بقائی 
در مورد زمان سفر مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران گفت: انجام این سفر در 
دستور کار است. در مورد تاریخ آن دوستان 
ما مشغول صحبت هستند به محض اینکه 
قطعی شود خدمت شما اطلاع رسانی خواهم 
کرد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه 
داد: موضوع رایزنی ها هم مشخص است. 
که آژانس در رابطه با  مواردی وجود دارد 
ح کرده و  برنامه صلح آمیز هسته ای ما مطر
ما در مشورت و گفت وگوی مستمر با آژانس 
هستیم برای رفع این ابهام ها و سوءتفاهم ها 
و سفر اخیر آقای دکتر غریب آبادی به وین 
و دیدار وی با آقای گروسی در همین راستا 
بود. وی در مورد اخبار منتشر شده در ارتباط 
با افزایش حضور نظامی آمریکا در منطقه 
تصریح کرد: همانطور که در پاسخ به سوالات 
کردم حضور نظامی آمریکا در  ح  قبلی مطر
منطقه همیشه وجود داشته است و افزایش 
آن به هیچ عنوان تاثیری در عزم و اراده ما برای 
دفاع از کشور ایجاد نخواهد کرد. وی در مورد 
شکایت عراق به شورای امنیت سازمان ملل 
در مورد استفاده از حریم هوایی این کشور 
جهت حمله به ایران گفت: اخیرا دولت عراق 
یادداشت اعتراضی را نزد سازمان ملل ثبت 
کرد و رسما به سوءاستفاده از فضای این کشور 
برای اقدامات تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی 
کرد. سخنگوی وزارت خارجه در  اعتراض 
خصوص اظهارنظر یکی از مقامات اسرائیل در 
خصوص حمله پیش دستانه بیان کرد: پاسخ 
ما روشن است. جمهوری اسلامی ایران هرگونه 
دست اندازی یا هرگونه تجاوز به امنیت ملی، 
کمیت ملی خود را با  تمامیت سرزمینی و حا
تمام قوا و با شدیدترین وجه پاسخ خواهد داد.  
بقائی عنوان کرد: ما همه سناریوهای محتمل 
را از مدت ها قبل بررسی کرده ایم. در مورد 
کنش های احتمالی مان تصمیم گیری های  وا
لازم اتخاذ شده است و همچنین روشن کردیم 
که هیچ بهانه و هیچ دلیلی برای توسل به 
سازوکارهایی که در قطعنامه 22۳۱ پیش بینی 
شده وجود ندارد به خاطر اینکه جمهوری 
کان پایبند است به آنچه که  اسلامی ایران کما
تعهد داده بود. وی ادامه داد: کارهایی که ما 
انجام دادیم بیش از یکسال بعد از خروج یک 
جانبه آمریکا بود. در واقع اقدامات ترمیمی ما 
برای بازگرداندن توازن به محتوای برجام بود 
کنشی در برابر اقدامات طرف های مقابل  و وا
و خروج یک جانبه آمریکا از برجام و قصور 

طرف های اروپایی از جبران اقدام آمریکا بود.


